
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا ضمن تشریح آخرین 
وضعیت بیماری کرونا در کشور و همچنین خوزستان، تصمیم 
اتخاذ شده برای تعطیلات و سفرهای نوروزی در جلسه امروز 
ستاد را اعلام کرد. دکتر علیرضا رئیسی در حاشیه شصتمین 
جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا، گفت: در حال حاضر در دنیا 
یکی از نگرانی هایی که کارشناسان سازمان بهداشت جهانی 
هم آن را اعلام می کنند، این است که با شروع واکسیناسیون 
این بیم وجود دارد که دولت ها یا حتی مردم بجای تمرکز بر 
روند مدیریت و کنترل بیماری کرونا، ذهن شان فقط به سمت 
واکسیناسیون منحرف شود. زیرا اگر قرار باشد واکسیناسیون 
به تنهایی مورد توجه قرار گیرد و پروتکل ها رعایت نشود 
و سایر اقدامات مورد نیاز برای کنترل بیماری انجام نشود، 
واکسیناسیون به تنهایی در این زمان کوتاهی که از آن گذشته 
قطعا خیلی مفید نخواهد بود؛ چراکه اولا همه مردم دنیا در 
طول یک سال قطعا واکسینه نخواهد شد و از طرفی برای 
تاثیر واکسن قطعا نیاز است که ۷۰ درصد مردم دنیا و کشورها 
واکسینه شوند تا یک ایمنی جمعی خوب حاصل شود و مدت 
زمانی هم طول می کشد تا واکسن بخواهد اثر کند. بر همین 
اساس حتما نیاز است و توصیه می شود که ما با وجود و ورود 

واکسن مبادا از سایر اقدامات کرونا غافل شویم.
 روند باثبات کرونا در کشور

رئیسی درباره وضعیت بیماری کرونا در کشور، گفت: در 
سطح کشور و استان های مختلف روند بیماری در مجموع یک 
روند تقریبا با ثبات است؛ گرچه گردش ویروس انگلیسی در 
اکثر استانها اتفاق افتاده است. وی درباره استان خوزستان نیز 
گفت: استان خوزستان وضعیت متفاوتی دارد و همچنان روند 
بیماری صعودی است و میزان بیماران افزایش یابنده است و 
تعداد بیماران بستری بالاست و به دنبال آن مرگ و میرها هم 
قطعا بالاست و شاید بالاتر هم برود. رئیسی گفت: به همین 
دلیل خواهش آن است که مردم خوب و عزیز خوزستان که 
دین بزرگی بر گردن همه ما دارند و مردم قهرمان خوزستان 

به عنوان مدافعان اصلی این سرزمین در نخستین روزهای 
جنگ شجاعانه و با صبوری و با شجاعت بالا ایستادگی کردند، 
امیدوارم در مبارزه با این ویروس جهش یافته هم همچنان 
پرقدرت بیاستند و ویروس را مغلوب کنند که قطعا این اتفاق 
خواهد افتاد. وی ادامه داد: در استان خوزستان، شادگان 
یکی از شهرهایی که میزان بیماری در ابتدا بالا رفت و جزو 
اولین شهرهایی بود که درگیر ویروس جهش یافته بود. اما 
خوشبختانه با افزایش رعایت پروتکل ها توانستند به خوبی 
بیماری را کنترل کنند و وضعیت بیماری در شادگان اکنون رو 
به نزول است و جای خوشحالی دارد. این موضوع نشان داد که 
اگر دست به دست هم دهیم و پروتکل ها را با دقت و سختگیری 
رعایت کنیم، قطعا می توانیم بیماری را شکست دهیم. رئیسی 
استان چهارمحال و بختیاری را دیگر استانی معرفی کرد که 
درباره آن نگرانی دارند و گفت: گرچه هنوز خیلی موارد بیماری 
افزایش نیافته اما نشانه هایی می بینیم که نیاز است دقت بسیار 
بیشتری در مورد این استان انجام شود که مبادا درگیر ویروس 
جهش یافته و انگلیسی شود و این ویروس جایگزین ویروس 
ووهان شود و درگیری را بالاتر برد. البته گردش ویروس در 
سطح کشور گزارش شده وگرچه موارد غالب هنوز همان 
ویروس قبلی است، اما با توجه به قدرت سرایت بالای ویروس 

انگلیسی خطر جایگزین شدن آن با ویروس قبلی وجود دارد.
 مراقبت بیشتر در استان های قزوین و البرز

وی همچنین گفت: در مورد استانهای قزوین و همچنین 
تا حدودی استان البرز باید مراقبت بیشتری شود. امیدوارم 
با افزایش رعایت پروتکل ها بتوانیم این ویروس را هم کنترل 

کنیم.
 روند رو به کاهش در استان های شمالی

رئیسی افزود: به طور کلی در کشور روند بیماری باثبات و 
میزان فوتی ها هم باثبات است. خوشبختانه در استان های 
شمالی نیز با مدیریت خوبی که انجام دادند روند بیماری رو 
به کاهش است؛ گرچه هنوز خطر کاملا رفع نشده اما اگر به 

همین شکل پروتکل ها رعایت شود می توانیم شاهد باشیم در 
هفته های آینده استان های شمالی هم به ثبات خواهند رسید.

 خطر موج جدید کرونا با سفرها
رئیسی در ادامه با اشاره به مصوبات ستاد کرونا برای تعطیلات 
نوروز، گفت: امروز بحث های مختلفی مطرح شد، از جمله 
بحث تعطیلات عید نوروز و سفرها. گرچه که روز قبل هم وزیر 
بهداشت درباره اینکه سفرها می تواند بسیار خطرناک باشد 
و منجر به انتقال ویروس شود و این ویروس جهش یافته که 
قدرت سرایت بالایی دارد، اگر از استانی به استان دیگر جابه جا 
شود قطعا می تواند آن استان را درگیر کند و اگر این سفرها 
اتفاق بیفتد، استانی که اکنون وضعیت باثباتی دارد، می تواند 

قطعا وضعیتش بدتر شود و موج جدیدی شکل بگیرد.
 تا حد امکان سفر نروید

رئیسی ادامه داد: به همین دلیل باید سفرها تا حد امکان 
انجام نشود. درست است که مردم واقعا تحت فشار بوده و 
هستند. اکنون سه عید می گذرد؛ سال ۱۳۹۸ سیل بود، 
۱۳۹۹ کرونا و امسال هم کرونا و ویروس جهش یافته. گرچه 
شاید فشا روحی و روانی و خستگی مردم باعث شود که تحمل  
و آسیب پذیری را داشته باشند، اما خواهشی که داریم این 
است که تا حد امکان این سفرها به هیچ وجه انجام نشود تا 
امسال را هم با شرایط ثابتی بگذرانیم و از سال آینده که بحث 
واکسیناسیون کامل تر می شود و قطعا سال های بعد می توانیم 
تعطیلات بهتری داشته باشیم، آن هم همراه با عزیزان مان در 
کنار یکدیگر که مبادا به دلیل سفرهای چند روزه عزیزان مان 
دیگر در کنار ما نباشند که این ضایعه ای جبران ناپذیر است. 
رئیسی گفت: در عین حال به رغم صحبت هایی که شد در 
ستاد ملی هم بحث شد و نظر عزیزان این است که بر اساس 
مصوبه ای که در ستاد داشتیم این بود که در شهرهای قرمز و 
نارنجی سفر کاملا ممنوع شود و در سایر شهرها اعم از زرد و 
آبی با رعایت پروتکل های بسیار سختگیرانه بتوانند سفرهای 
ضروری خودشان را انجام دهند. البته ما همچنان تقاضا داریم 
که از سفر اجتناب کرده و سفرهای غیرضرور را تحمل کنند 
و امسال ممنوع باشد. البته بر اساس مصوبه ای که هست در 
شهرهای قرمز و نارنجی کاملا ممنوع است و در سایر شهرها 
هم با رعایت شیوه ها و پروتکل های سختگیرانه بتوانند به سفر 

ضروری شان برسند.
 آخرین وضعیت واردات واکسن 

سخنگوی ستاد ملی کرونا با اشاره به وضعیت واردات واکسن 
کرونا، گفت: طی یکی دو روز گذشته ۲۰۰ هزار دوز واکسن 
اسپوتنیک وی روسیه وارد کشور شد و با فاصله کمی هم ۲۵۰ 
هزار دوز واکسن سینوفارم هم از کشور چین وارد شده است و 
محموله های بعدی واکسن هم به زودی به دست مان می رسد 
که بتوانیم به سرعت واکسیناسیون را سرعت بیشتری بخشیم. 
رئیسی گفت: از همه مردم تشکر می کنم و به ویژه مردم عزیز 
خوزستان که در این شرایط سخت پروتکل ها را رعایت می کنند 
سپاسگزاریم. امیدواریم که بتوانیم شرایط را کنترل کنیم. از 
همه استانداران، مسئولان دانشگاه ها و مردم مان در سراسر 
کشور تشکر می کنیم که با رعایت پروتکل هایی که انجام 
می دهند، چندین هفته است که وضعیت نسبتا باثباتی داریم 

که ان شاءا... ادامه یابد.
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گـــفت و شـــنود
پدرام پاک آئین:

 یارانه مطبوعات از اتلاف بنزین 
در ترافیک کمتر است

نماینده مدیران مسئول در هیأت نظارت 
برمطبوعات می گوید در ردیف حمایت از 
نشر و مطبوعات در سال ۱۴۰۰ اعتبار خوبی 
پیش بینی نشده کل بودجه مطبوعات به 
مراتب از هزینه هدررفت بنزین در ترافیک 
کمتر است. پدرام پاک آئین، نماینده مدیران 
مسئول در هیأت نظارت بر مطبوعات، نایب رئیس انجمن قلم، 
حقوقدان و مدیر رسانه ای است که سال ها پیش مدیر کل مطبوعات 
داخلی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بوده است. او تأسیس دو 
خبرگزاری )میزان و کتاب(، عضویت در شورای سردبیری روزنامه های 
ایران و جام جم و مدیر مسئولی نشریه کتاب هفته را در کارنامه خود 
دارد. گفت وگوی پدرام پاک آئین، نماینده مدیران مسئول در هیأت 
نظارت بر مطبوعات با خبرگزاری مهر درباره سهم رسانه ها از بودجه 

۱۴۰۰ در ادامه می آید:
 به نظر شما اعتبارات فرهنگی که در لایحه بودجه ۱۴۰۰ 
پیش بینی شده تا چه حد پاسخگوی این بخش و به ویژه حوزه 

مطبوعات و رسانه ها است؟
متأسفانه در ردیف حمایت از نشر و مطبوعات در سال ۱۴۰۰ اعتبار 
خوبی پیش بینی نشده و این موضوع تهدیدی برای پایداری رسانه ها 
در شرایط ناشی از رکود تورمی و همه گیری ویروس کروناست . سرانه 
بودجه فرهنگ ۱۴۰ هزار تومان یعنی روزانه ۱۰۰ تومان برای هر نفر 
است. مسلماً سهم رسانه ها هم کسری کوچک از این مبلغ خواهد شد و 
اگر دقیق بررسی شود، خواهیم دید که کل بودجه مطبوعات و سایت ها 
به مراتب از هزینه هدر رفت بنزین در ترافیک روزانه تهران هم کمتر 
است. در واقع سهم حوزه فرهنگ نسبت به کل بودجه از سال ۹۳ تا ۹۷ 
یک درصد بوده و در سال ۹۸ هفت دهم درصد و در سال ۹۹ متأسفانه 
به نیم درصد کل بودجه تبدیل شده است. البته تا آنجا که اطلاع دارم، 
وزیر ارشاد و معاونان ایشان تلاش زیادی برای افزایش سهم فرهنگ 
از بودجه ۱۴۰۰ داشته اند، اما لازم است همه مسئولان و دستگاه های 
ذیربط دست به دست هم بدهند و با درک شرایط اقتصادی کشور و 
تأثیر رسانه ها بر التیام این شرایط، در بودجه این حوزه تجدید نظر 

اساسی کنند تا ثمرات آن را در آینده انقلاب ببینند.
 چرا نیاز رسانه ها و مطبوعات به بودجه و در نتیجه 
حمایت بیشتر در این سال و سال های قبل مورد غفلت قرار 

گرفته است؟
عوامل متعددی در جامعه ما به هم پیوند خورده اند و به صورت 
هم افزا باعث شده اند که مساله فرهنگ و رسانه در بودجه ریزی مورد 
غفلت قرار گیرد. یکی از این عوامل نگاه مقطعی و کوتاه مدت به 
مطالبات عمومی است . دولت همواره یک معضل کوتاه مدت دارد 
که باید آن را حل کند و این باعث می شود که فرهنگ و رسانه کمتر 
به عنوان یک مساله پیوسته و بلند مدت دیده شود. از طرفی نظام 
بودجه ریزی در کشور ما با یک آفت جدی رو به روست. بودجه ها 
معمولاً تابعی از وضعیت سال گذشته است که به تناسب افزایش پیدا 
می کند. بنابراین پیش از هرچیز این موضوع باید حل شود که آیا یارانه 
مطبوعات و رسانه ها برای اهداف تصریح شده در سندهای بالا دستی، 
سیاست های کلی نظام، طرح آمایش سرزمینی و مقایسه آن با سایر 
اولویت ها متناسب است یا خیر؟ به نظر بنده، سرانه یارانه پرداختی 
به رسانه ها متناسب با کف هزینه های آنها هم نیست و به همین دلیل 

نظام فعلی پرداخت یارانه کارایی لازم را ندارد.
 آیا بخشی از این غفلت به کافی نبودن اطلاعات و یا توجیه 
نبودن دست اندرکاران بودجه نسبت به نیاز واقعی مطبوعات 

و رسانه ها باز نمی گردد؟
این هم هست. به هر حال برای اختصاص بهینه بودجه باید از 

ترکیب درآمدها و هزینه های رسانه ها ارزیابی دقیقی داشت.
 در حال حاضر چنین ارزیابی ای )از درآمدها و هزینه های 

رسانه ها( وجود ندارد؟
دست کم اندازه واقعی اقتصاد رسانه بر کسی معلوم نیست و آمار 
و ارقام غیر قابل خدشه ای برای تحلیل چرخه اقتصادی رسانه ها در 
دسترس قرار ندارد. مثلًا اطلاعات جامعی درباره ارزش سرمایه گذاری، 
میانگین نرخ بازگشت سرمایه، نسبت در آمد به سود یا دارایی، درآمد 
حاصل از فروش عملیاتی از قبیل فروش فضای آگهی، فروش محتوا و 
واگذاری لوگو نداریم. با این همه شمارگان زیر یک میلیونی روزنامه ها، 
خود گویای وضع اقتصاد مطبوعات است. سقوط نسبت سرانه انتشار 
مطبوعات، دلایل متعددی دارد که بخشی از آن به غفلت از تأمین 
زنجیره مالی و تشکیل زیرساخت های ضروری برای رسانه ها باز 
می گردد. باید این تفکر قالبی و سنتی را که تنها تحریریه، قلب رسانه 
است، کنار گذاشت و به فکر تأمین مالی زنجیره فعالیت های رسانه 
شامل بخش های لجستیک، مدیریت توزیع، آگهی، چاپ، فناوری 

اطلاعات و بازاریابی بود.
 به نظر می رسد که پیکان نقد شما متوجه رویکرد کلی 
بودجه  ریزی در حوزه فرهنگ باشد. آیا این رویکرد کلی را 

دچار نقص می دانید یا صرفا با ارقام بودجه مشکل دارید؟
هر دو! شاکله نظام بودجه ریزی بر هزینه کرد درآمدهای نفتی در 
فعالیت های عمرانی مبتنی است، در حالی که این فعالیت ها به فرض 
که به بهترین شکل و با کمترین انحراف از قوانین انجام شود، به تنهایی 
تضمین کننده پیشرفت کشور نیست. شاخص های متفاوتی برای 
ارزیابی پیشرفت کشورها وجود دارد. مثلًا سرعت و سهولت دسترسی 
به خدمات رفاهی یکی از این شاخص هاست. کاهش هزینه مبادله کالا 
شاخص دیگر است. تولید ناخالص ملی، شاخص مهم دیگری است 
و در کنار اینها شاخص مفاهمه اجتماعی است که زیر ساخت همه 
شاخص های قبلی به شمار می آید؛ چرا که عقلانیت، ثبات و پیامدسنجی 
را در رفتار دولت ها، بنگاه های اقتصادی و عموم مردم نهادینه می کند. 
متأسفانه این شاخص که بر همه شاخص های اصلی مؤثر بوده و مستقیما 
به حوزه فرهنگ به طور عام و رسانه به طور خاص مربوط است، در 
بودجه های گذشته و امسال با نگاه حداقلی دیده شده است. از طرف 
دیگر تاخر نظام برنامه ریزی نسبت به تحولات فرهنگی و رسانه ای کشور 
باعث شده که پیش بینی و تخصیص بودجه با این تحولات فاصله زیادی 

داشته و پاسخگوی نیاز رسانه و مخاطبان آن نباشد.
 با چشم اندازی که برای بودجه فرهنگ سال ۱۴۰۰ 
می بینید، وضعیت اقتصاد مطبوعات و سایت ها را در این سال 

چطور پیش بینی می کنید؟
در حال حاضر، اقتصاد رسانه در کشور دچار آسیب جدی است. 
فقدان الگوی مناسب در اقتصاد رسانه و در نتیجه کم اثر شدن 
رسانه های رسمی، خسارت های زیادی به کشور زده است؛ از جمله 
گسترش میدان نفوذ رسانه های غیر رسمی، جعلی و فیک نیوزها. در 
کنار آن پنهان ماندن مسائل زیرساختی حوزه رسانه و تغییر رویه 
اقتصاد رسانه از شکل مردمی و جهادی به سوی اقتصاد بنگاه محور 

و مصرفی.

 
گـــزارش

نرخ تست PCR در بخش خصوصی 
مدیرکل مرجع آزمایشگاه های سلامت کشور 
با اشاره به هزینه تست PCR در بخش دولتی 
و خصوصی، درباره هزینه توالی یابی ژنتیکی 
ویروس و تشخیص جهش های احتمالی کرونا 
در مبتلایان، گفت: در حال حاضر آزمایش 
تشخیص جهش های ویروس، کاربردی در 
تشخیص بالینی ندارد و به هیچ وجه هزینه 
انجام آزمایش های مربوط به آن از بیماران اخذ 
نمی شود و درخواست آن در قالب نظام مدیریت 
بیماری کووید۱۹ انجام می شود. دکتر سیامک 
سمیعی گفت: بر اساس توافقنامه معاونت های 
بهداشت و تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی در ارتباط با بررسی 
واریانت یا انواع ویروس عامل کووید۱۹ که 
تغییرات ژنتیکی آن را شامل می شود؛ سه 
مرکز تحقیقاتی کشور یعنی آزمایشگاه مرجع 
کشوری کووید۱۹ در انستیتو پاستور ایران، 
آزمایشگاه ملی آنفلوانزا در دانشکده بهداشت 
دانشگاه علوم پزشکی تهران و مرکز تحقیقات 
ژنتیک در دانشگاه علوم بهزیستی نقش محوری 
در کشف و شناسایی تغییرات ژنتیکی ویروس 
بر عهده دارند. نتایج حاصل از انجام آزمایش ها و 
تجزیه و تحلیل های فنی به ۲ معاونت ذکر شده 
منعکس می شود تا از آنها بهره برداری کنند. 
مراکز فوق مجاز هستند از هر ظرفیت فنی کشور 
در هر نقطه آن که مناسب و معتبر تشخیص 
می دهند در انجام وظایف خود استفاده کنند. 
وی در پاسخ به این سوال که کیت های انجام 
آزمایش ژنتیکی کرونا برای شناسایی واریانت 
انگلیسی آیا در ایران تولید می شود یا وارداتی 
است؟، تصریح کرد: کیت های غربالگری بر پایه 
PCR برای بعضی از اشکال ویروس، بخصوص 
انگلیسی، توسط  جهش معروف به جهش 
انستیتو پاستور ایران تهیه شده و در اختیار 
آزمایشگاه های منتخب قرار گرفته تا وضعیت 
انتشار این شکل از ویروس مشخص شود. چون 
این کیت کاربرد غربالگری دارد، نتایج مثبتی که 
با آن بدست می آید نیازمند تائید است. کیت ها 
و ملزومات انجام آزمایش های تعیین توالی در 
ایران تولید نمی شوند و علاوه بر اینکه گران 
هستند، متاسفانه، مشمول تحریم های ظالمانه 

ایالات متحده آمریکا و شرکایش هستند. 
 تشخیص اشکال مختلف ویروس

سمیعی ادامه داد: در حال حاضر آزمایش 
تشخیص اشکال مختلف ویروس یا جهش 
ویروس کاربردی در تشخیص بالینی ندارد و 
به هیچ وجه هزینه انجام آزمایش های مربوط 
به آن از بیماران اخذ نمی شود و نباید بشود. 
این آزمایش توسط پزشکان معالج و به منظور 
مدیریت وضعیت بالینی بیمار تجویز نمی شود 
و درخواست آن در قالب نظام مدیریت بیماری 
بنابراین؛ برای  انجام می شود.  کووید۱۹ 
تشخیص بیماری همان آزمایش تشخیص 
مولکولی که در آزمایشگاه های مجاز انجام 
می شود، کافی است. وی افزود: کشف تاثیر 
جهش های شناخته شده و حتی ناشناخته 
بر روش های تشخیصی، اعم از اینکه آزمایش 
تشخیص مولکولی باشد یا تشخیص آنتی 
ژن ویروس، از ابتدای همه گیری تاکنون از 
دغدغه های سازمان جهانی بهداشت و سایر 
سازمان های ملی و بین المللی متولی سلامت 
بوده است. در ایران هم نه تنها آزمایشگاه های 
بلکه  کووید۱۹  مولکولی  تشخیص  شبکه 
انستیتو پاستور ایران معیارهایی برای کشف 
تغییر ژنتیکی ویروس دارند و با همراهی تولید 
کنندگان از تاثیر یا عدم تاثیر تغییرات ژنتیکی 
ویروس بر اعتبار نتیجه آزمایش ها مطمئن 
می شوند. در مورد آزمایش تشخیص آنتی ژن 
ویروس، از آنجا که موارد منفی این آزمایش در 
افراد علامت دار و همچنین در افرادی که در 
تماس نزدیک با مبتلایان قطعی بوده اند، باید 
با آزمایش تشخیص ملکولی تائید شود، شانس 
تشخیص جهش های احتمالی که در تشخیص 

بیماری مداخله می کنند، وجود دارد.
 ظرفیت روزانه آزمایش های ژنتیکی

وی درباره ظرفیت روزانه انجام آزمایش های 
ژنتیکی نوع جهش یافته ویروس در کشور، 
اظهار کرد: اصولا نیاز به انجام آزمایش برای 
تشخیص تغییرات ژنتیکی در ویروس بسیار 
کمتر از ظرفیت روزانه تشخیص آزمایشگاهی 
برای کشف موارد بیماری و ابتلا است. این 
آزمایش نمی تواند به همان سرعت آزمایش 
تشخیص مولکولی انجام شود چون طولانی 
بوده و مراحل متعددی دارد که یکی از آنها 
تجزیه و تحلیل های بیوانفورماتیک، بالینی 
و اپیدمیولوژی مولکولی است. ظرفیت انجام 
آزمایش، محل انجام آن و میزان نیاز به انجام 
و مواردی که باید این آزمایش انجام شود 
در نسخه اول »دستورالعمل نظام مراقبت 
ویروس های موتاسیون یافته« توسط مرکز 
مدیریت بیماری های واگیر معاونت بهداشت 
در اواخر بهمن ماه ابلاغ شده است. سمیعی 
درباره هزینه انجام آزمایش ژنتیکی بر ویروس 
جهش یافته برای بیمار، گفت: این آزمایش 
کاربرد تشخیصی ندارد برای آن تعرفه ای 
تعیین نشده است و آزمایشگاه های دولتی و 
خصوصی مجاز به پذیرش آن به عنوان یک 
خدمت آزمایشگاهی نیستند. هزینه انجام 
PCR( نیز در  آزمایش تشخیص مولکولی)
بخش دولتی مطابق دستور مقام عالی وزارت، 
از آنجا که مطابق با دستورالعمل های ابلاغی 
تجویز می شود، رایگان است و در بخش 
خصوصی، هم اکنون حدود ۳۱۰ هزار تومان 
است. آزمایشگاه های خصوصی به هیچ عنوان 

مجاز به اخذ مبلغی بیش از این نیستند.

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کرد

تکلیف سفرهای نوروزی مشخص شد
  پروتکل های سختگیرانه برای شهرهای زرد و آبی   روند صعودی کرونای انگلیسی در خوزستان

رئیس کانون عالی بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی 
گفت: مسئولان باید مسائل و مشکلات بازنشستگان و 
مستمری بگیران تامین اجتماعی را به صورت اساسی و 
ریشه ای رفع کنند. علی اصغر بیات گفت: هفته گذشته پس از 
پیگیری های مستمر شاهد نهایی شدن موضوع تجدید نظر در 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان مشاغل سخت و زیان آور 
بودیم. به همین دلیل لازم است از تلاش های خستگی ناپذیر 
همه افراد، مسئولان و کانون های بازنشستگی سراسر کشور 
که از روزهای ابتدایی و در سکوت خبری با تشکیل کمیته 
تخصصی و جلسات متعدد با مسئولان تأمین اجتماعی در 
کنار ما بودند و یک اتحاد و یکدلی را با محوریت کانون عالی 
ایجاد کردند، تشکر و قدردانی کنم. بیات با اشاره به اینکه 
در این موضوع همکاری و حمایت همه جانبه مدیر عامل 
و مدیران عالی سازمان را شاهد بودیم، گفت: اولین صندوق 
بازنشستگی که پس از سال ها متناسب سازی را به عنوان 
مهمترین مطالبه بازنشستگان و مستمری بگیران به جریان 
انداخت سازمان تأمین اجتماعی بود. اما تفاوت در نوع اجرای 
آن در صندوق های مختلف و ایجاد تبعیض در ماهیت و میزان 
تخصیص اعتبارات از سوی دولت، مشکلاتی را به وجود آورد 
که متأسفانه همچنان وجود دارد و ان شاءا... با هوشیاری همه 
دلسوزان و پیگیری هایی که انجام خواهیم داد برطرف خواهد 
شد. وی در ادامه افزود: سرفصل و محور اصلی مطالبات 
بازنشستگان و مستمری بگیران تأمین اجتماعی رفع تبعیض 
و یکسان نگری به مشکلات اقتصادی و معیشتی بازنشستگان 
و مستمری بگیران تأمین اجتماعی همانند بازنشستگان و 
مستمری بگیران سایر صندوق ها است. ما بیش از ۶۰ درصد 
حداقل بگیر داریم که در شرایط دشوار درآمدی قرار دارند. 
سازمان تأمین اجتماعی مامن و پناه گاه ۱۱ و نیم میلیون نفر 
از بازنشستگان و خانواده های آنهاست و هرساله چشم امید 

آنها به تصمیمات دولتمردان است.
 مصوبات مزدی شورای عالی حقوق و دستمزد

بیات در ادامه گفت: محوری ترین و اساسی ترین عاملی که 
اقدامات و دستاوردهای ماه های اخیر را تحت تأثیر خود قرار 
خواهد داد، مصوبات مزدی شورای عالی حقوق و دستمزد و 
به تبع آن تعیین میزان افزایش عادلانه حقوق بازنشستگان 
و مستمری بگیران تأمین اجتماعی برای سال آینده است. 
به همین دلیل از مسئولان انتظار داریم با توجه به شرایط 
ویژه ای که در سال ۹۹ بازنشستگان تأمین اجتماعی از سر 
گذرانده اند، بهترین تصمیم را برای رضایتمندی آنها اتخاذ 

کنند و به نوعی جبران مافات کنند. وی گفت: افزایش های 
حقوق سال ۹۹ به هیچ وجه متناسب با تورم و هزینه های 
سرسام آور زندگی نبود و بخش بسیار زیادی از بازنشستگان ما 
به زیر خط فقر سقوط کردند. این وضعیت شایسته زحمتکش 
ترین، نجیب ترین و صبورترین قشر جامعه نیست. متأسفانه 
برخی افراد به بهانه پیگیری مطالبات و انتظارات بر حق 
بازنشستگان و مستمری بگیران تأمین اجتماعی به جامعه 
آدرس غلط می دهند. حتی اجرای کامل متناسب سازی 
حقوق و رفع تبعیض های غیر قابل توجیه میان بازنشستگان 
تأمین اجتماعی و سایر صندوق ها کف انتظارات این قشر 
است و نباید از دغدغه ها و مطالبات اصلی که همان عدم اجرا 

و یا اجرای ناقص برخی مواد قانونی مصرح است، غافل شد.
رئیس کانون عالی بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی 
تاکید کرد: این مطالبات تأمین کننده آینده و استقرار 
حاکمیت برحق بازنشستگان و مستمری بگیران تأمین 
اجتماعی بر سرنوشت خود و صیانت از منابع و سرمایه های 
بین نسلی سازمان است که با خون دل و مشقت های بسیار 
آنها را جمع آوری کرده اند. یکی از این مطالبات اجرای سه 
جانبه گرایی به معنای واقعی آن است. سال های سال است 
که در سایه عدم اجرای این قانون، زمینه بی توجهی و تبعیض 
و تعدی به حقوق ابتدایی بازنشستگان و مستمری بگیران 
تأمین اجتماعی فراهم شده است. دولت باید در عمل به 
تکالیف خود در قبال آحاد بازنشستگان و مستمری بگیران 
تأمین اجتماعی مسئولانه عمل کند و با جدیت به دنبال 
تسویه کامل بدهی های خود به سازمان تأمین اجتماعی باشد.

بیات با اشاره به مصوبه کمیسیون تلفیق در خصوص تبصره 
۲ بند واو بودجه ۱۴۰۰ و اختصاص مبلغ ۹۰ هزار میلیارد 
تومان به سازمان تأمین اجتماعی از محل رد دیون دولت 
و تصویب آن در صحن علنی مجلس گفت: در بحث اصلاح 
تبصره ۲ بند واو بودجه ۱۴۰۰ همه توان و ظرفیت تعاملات 
و ارتباطی خود را با همکاری قابل تقدیر رؤسای کانون های 
استانی و سایر تشکلات به کار گرفتیم. رایزنی های فشرده ای 
را از طریق کانون های بازنشستگی استانی و شهرستانی با 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در این زمینه انجام دادیم 
که خوشبختانه با رأی خوب نمایندگان مجلس در صحن 
علنی تصویب شد و امیدواریم سازمان تأمین اجتماعی برای 
اجرای مرحله دوم متناسب سازی و تداوم آن در سال آینده با 
مشکلات کمتری مواجه باشد. اما برخی انتقادات در این زمینه 
همچنان پابرجاست. اینکه چرا باید این اعتبارات از محل رد 

دیون انباشته دولت به سازمان آن هم با صرف زمان بسیار 
زیاد و پیچ و خم های اداری تأمین شود؟ مگر بازنشستگان 
و مستمری بگیران تأمین اجتماعی شهروندان این کشور و 
سهیم در منابع و درآمدهای ملی آن نیستند؟به گفته وی، 
چرا متناسب سازی حقوق آنها با شرط و شروط عمل می شود 
و حتی طمع ورزانه به اندوخته ها و منابع سازمان تأمین 
اجتماعی نگاه می شود. اما برای سایر بازنشستگان صندوق ها 
با استفاده از درآمدهای عمومی کشور عمل می شود؟ دولت 
و مجلس باید دین و سهم خود را به بازنشستگان تأمین 
اجتماعی ادا کنند. بازنشستگان تأمین اجتماعی نباید دغدغه 
داشته باشند که روز به روز توان اقتصادی و معیشتی آنها کم 
شود و این موضوعی عرفی، شرعی و قانونی است. نکته مهم 
این است که باید در کنار پیگیری و احقاق حقوق خود از 
دولت و مجلس، از سازمان تأمین اجتماعی در کوران مسائل 
و مشکلاتی که با آنها دست و پنجه نرم می کند مراقبت و 
صیانت شود.رئیس کانون عالی بازنشستگان سازمان تأمین 
اجتماعی ادامه داد: بازنشستگان و مستمری بگیران تأمین 
اجتماعی که صاحبان اصلی این سازمان هستند به خوبی 
می دانند که موازنه درآمدها و هزینه های سازمان بهم ریخته و 
در شرایط حساسی به سر می برد. لذا باید مراقب بود تا سمت 
و سوی مطالبه گری ها هدفمند باشد. برخی افراد هم با طرح 
مسائل حاشیه ای بویژه در فضای مجازی به دنبال ایجاد تفرقه 
هستند که موفق نخواهند شد. ما و همکارانمان در کانون 
عالی و کانون های سراسر کشور به دلیل تعهد و پیمانی که 
با یکایک بازنشستگان و مستمری بگیران تأمین اجتماعی 
داریم وقت خود را درگیر این مسائل کم اهمیت و بی حاصل 
نخواهیم کرد.بیات خاطرنشان کرد: ثابت کردیم که با گفتگو 
و تعامل و پیگیری های قانونی، در کنار رایزنی مستمر و 
هدفمند با مسئولان دولت و مجلس به مطالباتمان می رسیم. 
راه دشواری هم پیش روی ماست و تا بر آورده کردن همه 
مطالبات و درخواست های قانونی بازنشستگان و مستمری 

بگیران تأمین اجتماعی به تلاش های خود ادامه می دهیم.
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